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REVISTA PRESEI 

 

 

  Un ministru PNL intră în focurile Parlamentului: trebuie să explice situația 

mineritului din România 

Ministrul Energiei, Virgil Popescu, este invitat, în plenul de marţi al Camerei 

Deputaţilor, la ”Ora Guvernului”. Solicitarea a fost făcută de către parlamentarii 

AUR care vor să se discute despre ”viitorul mineritului de cărbune şi uraniu în 

România”. 

Ministrul Virgil Popescu este invitat, marţi, de la ora 16.00, în plenul Camerei 

Deputaţilor pentru a aduce lămuriri despre situaţia mineritului, informează 

News.ro. 

Solicitarea a fost adresată de grupul parlamentar al AUR. 

Tema dezbaterilor este "Lămurirea viitorului mineritului de cărbune şi uraniu în 

România şi apariţia de companii private în Planul Naţional de Rezilienţă şi 

Redresare trimis Comisiei Europene". 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ciolacu: Este pentru prima oară, după 30 de ani, când o moţiune de cenzură 

are şanse să treacă 

Preşedintele PSD, Marcel Ciolacu, a declarat luni seara că sunt şanse să treacă 

moţiunea de cenzură a social-democraţilor, pentru că Guvernul Cîţu este unul 

"ineficient", iar direcţia în care merge acesta este una "greşită". 

 

"Este pentru prima oară, după 30 de ani de democraţie post-decembristă, când o 

moţiune de cenzură are şanse să treacă, la numai şase luni de la alegerile 

parlamentare. Chiar dacă, matematic, ei au în acest moment o majoritate (...). 

Direcţia este una greşită, nu stăpânesc nimic, nu au câştigat niciun pariu.  
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Nici cu PNRR-ul, vaccinare, economie - au împrumutat 34 de miliarde, unde sunt 

aceşti bani? Avem dobânzi pe care le plătim de zece ori mai mari decât în UE. E 

un cuvânt pe care l-am luat de la partenerii sociali, e un Guvern ineficient, un 

Guvern care nu poate să pună în aplicare absolut nimic din ce este important pentru 

români. Nu au niciun orizont, singurul orizont al lor este să împrumute sume pe 

care o să le plătim cu toţii de acum încolo, 20-30 de ani. Fiecare copil care se naşte 

astăzi pleacă la drum cu o datorie de 2000 de euro, făcută pe timpul guvernării 

Cîţu", a afirmat Ciolacu, la postul de televiziune Antena 3. 

 

El a adăugat că sunt semnale ca moţiunea să fie votată şi de parlamentari de 

la putere, menţionând că negocierile cu aceştia continuă. 

 

"Există astfel de semnale (n.r. - că moţiunea va fi votată şi de alţi parlamentari), 

vom continua negocierile. Am negociat, am terminat negocierile cu partenerii 

sociali. Am vrut să vedem, în primul rând, de la patronate, IMM-urile, sindicate, 

dacă este oportun să depunem o astfel de moţiune de cenzură. Cu toţii au spus 

foarte clar că este oportun să depunem o moţiune de cenzură şi acest Guvern să 

plece. Am negociat textul moţiunii, l-am finalizat, am discutat şi cu partenerii şi cu 

ceilalţi parlamentari, şi cu grupul AUR, şi cu grupul minorităţilor. Se vor regăsi 

pasaje de la fiecare prinse în moţiune şi de aici discuţiile individuale cu alţi 

parlamentari", a susţinut Ciolacu. 

 

Liderul PSD a mai precizat că, dacă moţiunea va trece, social-democraţii sunt 

pregătiţi să vină cu o propunere de prim-ministru, în persoana lui Alexandru 

Rafila, şi să creeze o nouă majoritate. 

 

"PSD a câştigat alegerile, domnul Iohannis a confiscat această victorie a PSD, a 

încălcat spiritul Constituţiei şi a venit cu o construcţie a perdanţilor. Cei de pe 

locurile doi şi trei au venit şi au construit această guvernare. În primul rând, 

suntem pregătiţi să venim cu o propunere de prim-ministru şi avem zece zile să 

creăm o nouă majoritate. Nu am avut discuţia din interior, în acest moment este o 

propunere votată de către PSD, în persoana domnului profesor Rafila, nu este o altă 

decizie (...). Avem capacitatea de a doua zi să putem guverna", a punctat Ciolacu. 
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Potrivit liderului PSD, moţiunea va fi depusă probabil miercuri. 

 

"Cred că miercuri, ea urmând să fie votată săptămâna următoare, să ne încadrăm în 

termen, în această sesiune", a încheiat preşedintele PSD.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cinci schimbari majore de la 1 iulie. Masuri de relaxare, noi reguli de TVA 

si produse ce vor disparea definitiv din magazine 

Mai sunt mai putin de doua saptamani pana la 1 iulie, cand sunt anuntate mai multe 

schimbari in domenii cruciale pentru cetateni. Urmeaza sa fie introdusa 

"contributia personala" in sistemul asigurarilor de sanatate, preturile energiei 

electrice se vor modifica, anumite produse din plastic o sa dispara din magazine, se 

vor introduce noi reguli de TVA in comertul electronic si urmeaza o noua etapa de 

relaxari. 

1. Contributia personala 

Romanii se vor putea trata in spitalele private, Casa Nationala de Asigurari de 

Sanatate suportand o parte din costuri, de la 1 iulie. Mai exact, orice persoana 

asigurata va primi o estimare a costurilor inainte de a beneficia de serviciile 

medicale, estimare valabila timp de cinci zile lucratoare. Ulterior, beneficiarul este 

liber sa caute si alte oferte pentru tratamentul necesar. 

 

Mai exact, este vorba de "contributia personala", introdusa de la 1 iulie, care este 

diferita de coplata. Reprezinta diferenta dintre tariful decontat din Fondul national 

unic al asigurarilor sociale de sanatate pentru rezolvarea cazului si tariful perceput 

de furnizorul privat pentru rezolvarea aceluiasi caz. 

 

Adrian Gheorghe, seful Casei Nationale a Asigurarilor de Sanatate, a explicat 

pentru Digi24 ce presupune mai exact aceasta modificare. 

 

 

https://ziare.com/social/coplata/
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/schimbari-de-la-1-iulie-in-sistemul-asigurarilor-de-sanatate-ce-inseamna-contributia-personala-atunci-cand-mergi-la-un-spital-privat-1568725


CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 iunie 2021 4 

 

Noutatea este "devizul estimativ", adica fiecarui client i se va prezenta la inceput o 

situatie clara, ce va cuprinde cat deconteaza Casa din Fond pentru interventia pe 

care urmeaza sa o suporte pacientul asigurat si cat percepe in plus spitalul privat 

pentru rezolvarea cazului. Toate aceste date vor fi transmise detaliat, pe categorii 

de cheltuieli (resursa umana, medicamente, materiale sanitare etc.), conform unui 

model standard, care se gaseste in normele de aplicare ale contractului-cadru. 

 

Practic, este vorba de o oferta valabila cinci zile lucratoare, timp in care pacientul 

decide daca o accepta sau daca opteaza pentru alte spitale private. Oferta poate sa 

fie solicitata mai multor spitale private, astfel incat fiecare persoana sa o aleaga pe 

cea mai convenabila. 

2. Preturile energiei electrice 

Preturile energiei electrice vor creste de la 1 iulie pentru persoanele care nu au 

incheiat un contract de furnizare pe piata concurentiala. 

 

In aceasta situatie se afla persoanele care nu au semnat un contract concurential cu 

niciun furnizor, fie cel pe care il aveau deja, fie unul nou. Momentan, aceasta 

categorie plateste energia electrica la pret de serviciu universal. Acest pret va 

creste diferential de la 1 iulie, in functie de cele opt zone de retea din Romania, cu 

pana la 7,5%, potrivit economica.net. 

3. Produsele din plastic care dispar din magazine 

Mai multe produse din plastic urmeaza sa dispara definitiv de pe rafturile 

magazinelor incepand cu 3 iulie. Este o directiva a Comisiei Europene, care trebuie 

sa fie aplicata de statele membre. 

 

Produsele din plastic care o sa dispara: 

Betisoare de urechi 

 Farfurii si tacamuri din plastic 

 Paie pentru bauturi 

 Pahare din plastic 

https://ziare.com/social/medicamente/
https://www.economica.net/factura-energie-electrica-1-iulie-2021-pret-kw-enel-1-iulie-contract-nou-enel-electrica-cez_516060.html
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 Caserole din plastic si polistiren expandat 

Produsele mentionate urmeaza sa fie scoase de pe piata deoarece exista deja 

alternative biodegradabile, cum ar fi paie din hartie, pahare din carton si farfurii 

din trestie de zahar. 

4. Noi reguli de TVA in comertul electronic 

Regulile fiscal pentru comertul electronic se vor modifica de la 1 iulie. Aceste 

schimbari au legatura cu o reforma legislativa europeana care va avea impact 

substantial asupra tuturor companiilor care vand online servicii si marfuri (atat 

intracomunitare, cat si importate) pe teritoriul Uniunii Europene. 

 

Comisia Europeana a publicat un ghid care trece in revista principalele modificari. 

Pentru a se aplica, documentul trebuie adoptat de Executiv si publicat in Monitorul 

Oficial. 

Noutatile: 

 

Vanzatorii online se vor putea inregistra intr-un singur stat membru al Uniunii 

Europene, lucru valabil pentru declararea si plata TVA-ului pentru toate vanzarile 

la distanta de bunuri si livrarile transfrontaliere de servicii catre clientii din UE. 

 Pragurile actuale pentru vanzarile de marfuri la distanta in Uniunea 

Europeana vor fi inlocuite cu un prag unic de 10.000 euro. 

 Platformele online care faciliteaza livrarea produselor o sa fie considerate, 

din punct de vedere al TVA-ului, furnizorii propriu-zisi. 

 Scutirea de TVA la importul de loturi mici cu o valoare de pana la 22 euro 

va fi eliminate. 

 Vor fi introduse masuri de simplificare pentru vanzarile la distanta de 

marfuri importate in loturi de maximum 150 euro. 

5. Noi masuri de relaxare 

Premierul Romaniei, Florin Citu, a anuntat ca de la 1 iulie vor fi adoptate noi 

masuri de relaxare, in contextul pandemiei de COVID-19. 

 

https://ziare.com/social/servicii/
https://ec.europa.eu/taxation_customs/business/vat/vat-e-commerce_en
https://ziare.com/florin-citu/
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Astfel, targurile si talciocurile se vor redeschide incepand cu data mentionata. 

 

Anterior, premierul a mai declarat ca viitoarele relaxari depind de gradul de 

vaccinare si a fost elaborat un calendar al relaxarii treptate, cu obiective pentru 1 

iunie, 1 iulie si 1 august. 

 

Acest calendar prevede ca de la 1 iulie teatrele si salile de concert sa functioneze la 

100% capacitate, dar spectatorii sa poarte masca 

 

Si salile de fitness s-ar putea redeschide la capacitate maxima, insa trebuie sa fie 

asigurata o suprafata de 7mp/persoana, fara sa fie necesara masca in interior. 

 

Tot la 1 iulie ar urma sa se permita formarea "de grupuri pietonale" din maximum 

10 persoane, daca nu provin din aceeasi familie. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Tanczos Barna anunță că propunerea legislativă privind intervenţia rapidă 

în cazul urşilor periculoşi va fi discutată în coaliţie: Nu discutăm de vânătoare 

de trofee, avem nevoie de prevenție pentru a apăra cetățenii 

Ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Tanczos Barna, a declarat, luni, că 

propunerea legislativă privind intervenţia imediat în cazul urşilor care vin în zonele 

locuite va fi discutată în coaliţia de guvernare şi a punctat că obligaţia ministerului 

este să apere cetăţenii, transmite Agerpres. 

„Obligaţia noastră, nu doar rolul, obligaţia noastră, a ministerului, este să apărăm 

cetăţenii, în primul rând şi, din acest punct de vedere, este absolut necesară o 

intervenţie imediată, rapidă, promptă, în cazurile de pericol. Vom face această 

propunere la nivelul Guvernului, propunerea va fi discutată inclusiv în coaliţie. 

Am avut astăzi mai multe discuţii cu domnul viceprim-ministru Kelemen 

(Kelemen Hunor-nr), dânsul va susţine această discuţie în coaliţie şi mâine (marţi-

nr), ne vom întâlni şi cu alte organizaţiile nonguvernamentale pentru a discuta 

această propunere”, a declarat Tanczos Barna în localitatea Sândominic, după 
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discuţia avută pe această temă cu primarii din zonă şi cu reprezentanţii asociaţiilor 

de vânătoare şi ai asociaţiilor fermierilor. 

Ministrul Mediului a subliniat importanţa prevenţiei atacurilor, pe lângă intervenţia 

imediată, în cazul urşilor care vin în localităţi şi a ţinut să precizeze că în niciun 

caz nu va fi vorba de vânătoare de trofee, aşa cum se vehiculează. 

„În paralel cu intervenţia imediată, care trebuie să fie pusă în operă de către 

vânători şi jandarmi, avem nevoie de prevenţie. Pentru că degeaba intervenim doar 

post factum, doar după ce aceste traume au fost cauzate şi atacurile au avut loc. 

Este nevoie de o prevenţie şi nu mai comentez aberaţiile lansate de unii şi de alţii. 

Am spus de la bun început că aceste prevenţii, aceste intervenţii pot fi efectuate 

doar de personalul tehnic de specialitate al asociaţiilor de vânătoare. 

Nu discutăm, în niciun caz, de vânătoare de trofee, nu discutăm de vânătoare, în 

primul şi în primul rând, vorbim de acea prevenţie şi intervenţie care este permisă 

şi de Uniunea Europeană şi de care avem absolut nevoie pentru a apăra cetăţenii 

acestei ţări. Sunt, într-adevăr puţine judeţe, în comparaţie cu numărul total de 40 de 

judeţe, sunt puţine judeţe care sunt afectate, astăzi sunt 13 judeţe în ţară care sunt 

sub acest asediu, dar dacă nu avem măsuri eficiente şi nu avem măsuri pe termen 

lung, probleme se pot generaliza şi în alte zone”, a mai spus ministrul. 

Acesta a arătat că oamenii din judeţele unde se înregistrează atacuri ale urşilor sunt 

„sub teroare”, iar fenomenul devine din ce în ce mai periculos. 

Tanczos a vorbit şi de faptul că numărul urşilor a crescut constant, după 2016, cu 

7-8 procente în fiecare an. 

„Evidenţele din ultimii zece ani arată clar un număr constant de exemplare, la 

nivelul judeţului Harghita, până în 2016 şi, inevitabilul de care am vorbit de atâtea 

ori se produce, din 2016 începe o creştere constantă de 7-8 procente în fiecare an, 

ajungând, în patru ani, cinci ani, la 50 la sută aproape. 

Este o creştere normal, naturală, în cazul unei populaţii de urs, care trăieşte într-un 

habitat perfect, este apărat de lege, este apărat de cetăţeni, care nu intervin prin 

mijloace nelegale, nu prin otrăvire, nu laţ, nu omoară urşii prin alte metode decât 

cele premise de lege şi în condiţiile astea populaţia creşte zi de zi, an de an”, a 

precizat ministrul Mediului. 
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El a mai subliniat că există posibilitatea acordării de despăgubiri persoanelor care 

au fost atacate de urs, în baza unui proiect de lege propus de UDMR şi aflat în 

vigoare. 

„Probabil, persoanele care au fost atacate zilele trecute vor fi primele care pot 

solicita astfel de despăgubiri, în baza legii, care este în vigoare şi care este o 

despăgubire acordabilă, este posibilă”, a conchis Tanczos. 

Prezent la întâlnirea pe care ministrul Mediului a avut-o la Sândominic, 

preşedintele Consiliului Judeţean Harghita, Borboly Csaba, a opinat că „trebuie 

luate mai multe măsuri, în paralel, care să aibă un efect sinergic”, astfel încât viaţa 

oamenilor să fie protejată. 

„Noi, ca şi Consiliu Judeţean, susţinem autorităţile locale, primarii şi încercăm să 

stăm în mijlocul dialogului, astfel încât toţi cei interesaţi să stea la o masa şi să 

găsim soluţii comune”, a spus Borboly. 

Primarul comunei Sândominic, Karda Robert, a declarat că în fiecare zi este 

semnalată prezenţa urşilor în apropierea gospodăriilor oamenilor. 

„Eu îmi menţin opinia că orice poate să fie, dar mai presus de viaţa oamenilor nu 

poate să existe nimic şi mă gândesc că niciun animal şi nimic nu poate să fie mai 

presus de viaţa oamenilor. Aşa că eu sper foarte mult că se schimbă ceva, că altfel 

nu putem să ieşim din case, ajungem în situaţia că trebuie să stăm în casă, că nu o 

să avem curajul. 

Nici nu poate fi vorba de turism, cum poţi să pleci la o drumeţie prin munţii noştri 

foarte frumoşi, zonele foarte frumoase, când trebuie să ai frică că oricând şi în 

orice moment poate să apară un urs şi nu poţi să ştii cum reacţionează la întâlnirea 

cu omul?”, a spus Karda Robert. 

El şi-a exprimat speranţa că intenţiile şi propunerile de rezolvare a problemelor nu 

vor fi stopate de organizaţiile de mediu. 

„Cred că şi membrii asociaţilor verzi sunt oameni, probabil că şi ei au copii şi cred 

că (…) trebuie să avem aceeaşi opinie că trebuie să avem grijă de copiii noştri, de 

semenii noştri”, a conchis primarul din Sândominic. 
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În ultimele zile, două persoane au fost atacate de urs în Harghita şi se află internate 

în stare gravă la Spitalul Judeţean de Urgenţă din Miercurea Ciuc, prezenţa acestor 

animale fiind semnalate aproape zilnic în unele localităţi ale judeţului. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 Proiect de lege depus la Senat de Florin Cîțu și de mai mulți liberali: În 26 

mai să fie instituită Ziua Naţională a Alegătorului 

Senatorii PNL Florin Cîţu şi Iuliana Scântei, alături de alţi liberali, au depus la 

Senat un proiect de lege care prevede instituirea Zilei Naţionale a Alegătorului în 

26 mai. În această zi, "autorităţile administraţiei publice centrale şi locale pot 

organiza, la nivel naţional şi local, manifestări, campanii de informare, evenimente 

şi activităţi cultural-educative şi ştiinţifice consacrate conştientizării semnificaţiei 

dreptului de vot şi a importanţei alegătorilor şi a referedumurilor pentru democraţie 

şi statul de drept, precum şi informării cetăţenilor cu privire la drepturile şi 

procedurile electorale”, potrivit inițiativei legislative. 

Ce prevede proiectul de lege: 

 "Se declară ziua de 26 mai ca Ziua Naţională a Alegătorului. Ziua Naţională 

a Alegătorului este o sărbătoare naţională anuală care promovează 

democraţia prin vot şi prin alegeri democrstice şi încurajează participarea 

cetăţenilor la procesele democratice şi electorale. 

 În scopul marcării Zilei Naţionale a Alergătorului, autorităţile administraţiei 

publice centrale şi locale pot organiza, la nivel naţional şi local, manifestări, 

campanii de informare, evenimente şi activităţi cultural-educative şi 

ştiinţifice consacrate conştientizării semnificaţiei dreptului de vot şi a 

importanţei alegătorilor şi a referedumurilor pentru democraţie şi statul de 

drept, precum şi informării cetăţenilor cu privire la drepturile şi procedurile 

electorale. 

 Activităţile prevăzute pot fi organizate în străinătate de Ministerul Afacerilor 

Externe, prin misiunile diplomatice, oficiile consulare şi institutele culturale 

româneşti din străinătate. 
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 AEP organizează manifestări, campanii de informare, evenimentele şi 

activităţi proprii dedicate Zilei Naţionale a Alegătorului, promovează Ziua 

Naţională a Alegătorului în ţară şi în străinătate şi poate sprijini, tematic şi 

logistic, organizarea în ţară şi în străinătate a activităţilor. 

 Activităţile pot fi organizate de partidele politice, respectiv de organizaţii ale 

cetăţenilor aparţinând minorităţilor naţionale care participă la alegeri. 

 În perioada de 30 de zile de dinaintea Zilei Naţionale a Alegătorului, 

Ministerul Educaţiei Naţionale, inspectoratele şcolare, unităţile de 

învăţământ preuniversitar şi instituţiile de învăţământ superior organizează 

activităţi educative pentru elevi şi studenţi privind importanţa participării la 

alegeri şi referendumuri, precum şi sistemul electoral românesc. Activităţile 

pot fi organizate în parteneriat cu organizaţii neguvernamentale, societatea 

civilă, asociaţii de şi pentru tineret, elevi sau studenţi. 

 În perioada de 30 de zile de dinaintea Zilei Naţionale a Alegătorului, Camera 

Deputaţilor, Senatul, Administraţia Prezidenţială, Guvernul şi autorităţile 

administraţiei publice centrale şi locale pot organiza campanii de informare 

şi evenimente pentru promovarea în rândul tinerilor a importanţei participării 

la alegeri şi referendumuri. Activităţile pot fi organizate în parteneriat cu 

organizaţii neguvernamentale, societatea civilă, asociaţii de şi pentru tineret, 

elevi sau studenţi. 

 În perioada 16 mai – 26 mai, Societatea Română de Radiodifuziune şi 

Societatea Română de Televiziune vor realiza şi vor include în programele 

lor, emisiuni dedicate Zilei Naţionale a Alegătorului, vor promova 

campaniiile de informare şi vor reflecta în cadrul programelor lor activităţile. 

În cadrul emisiunilor informative dedicate Zilei Naţionale a Alegătorului 

participă şi reprezentanţi ai AEP. 

 În săptămâna care include data de 26 mai, Autoritatea Electorală Permanentă 

prezintă Parlamentului un raport privind accesul alegătorilor la vot, care va 

include date statistice privind compoziţia corpului electoral şi referinţe 

privind gradul de interes al acestora în legătură cu participarea la alegeri şi 

referendumuri, precum şi recomandări privind creşterea participării la vot. 
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 AEP adoptă, cu consultarea Guvernului şi a structurilor asociative ale 

administraţiei publice locale, ghidul de organizare a activităţilor. 

 Fondurile necesare pentru organizarea manifestărilor, evenimentelor, 

activităţilor şi campaniilor se asigură anual, din bugetul de stat şi bugetele 

locale, prin bugetele Camerei Deputaţilor, Senatului, Adminsitraţiei 

Prezidenţiale ale autorităţilor administraţiei publice centrale şi/sau locale, 

precum şi ale Societăţii Române de Radiodifuziune şi Societăţii Române de 

Televiziune". 

Senatul este prim for sesizat pe acest proiect, iar Camera Deputaţilor este for 

decizional.  

(Sursa: News.ro) 

 

 Educația sexuală este abordată interdisciplinar, de la cultură civică la 

religie, în diverse state europene. În România se pune în continuare problema 

unei materii separate, pe lângă disputele publice 

Educația sexuală, subiect care stârnește aprigi dispute în mediile politice și sociale 

din România, este abordată interdisciplinar în mai multe țări europene, fenomen 

pentru care pledează și experți din SUA. În România, oficial, ea este predată ca 

parte a Biologiei de clasa a VII-a și în opționale, iar ministrul Educației, Sorin 

Cîmpeanu, spune că dorește să existe ca disciplină separată. În alte țări, ea este 

abordată orizontal în materii multiple, de la Biologie la Religie și Educație civică. 

Potrivit celei mai recente sinteze a Comisiei Europene pe subiect, publicată la 

începutul anului: 

 Chestiuni legate de educația sexuală sunt predate sumar, în câteva lecții, în 

circa jumătate dintre țările membre UE. Acolo, elemente diverse ce țin de 

această tematică pot fi acoperite la biologie, morală, mediu. 

 Este dat exemplul Croației, unde educația sexuală e predată la biologie, dar 

și la religie, precum și exemplul educației din Luxemburg, unde este predată 

la formarea cetățenească, biologie, religie, în funcție de subiectul exact 

discutat. 

https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/5724b7d8-764f-11eb-9ac9-01aa75ed71a1/language-en/format-PDF/source-215164524
https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/5724b7d8-764f-11eb-9ac9-01aa75ed71a1/language-en/format-PDF/source-215164524
https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/5724b7d8-764f-11eb-9ac9-01aa75ed71a1/language-en/format-PDF/source-215164524
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 În alte țări, educația sexuală este acoperită interdisciplinar ca domeniu de 

învățare, profesorii de la toate materiile fiind așteptați să abordeze subiectul 

într-o manieră relevantă. Sunt menționate, aici, Belgia, Republica Cehă, 

Danemarca, Germania, Letonia, Olanda sau Suedia. Acest lucru este posibil 

mai ales dacă temele abordate nu sunt stabilite exact în curriculum, ci sunt 

obiective-cadru de învățare, cum se întâmplă în Belgia sau Danemarca, de 

exemplu. 

Aceeași sinteză a Comisiei Europene precizează, însă, că în țările europene există o 

problemă comună – lipsa de pregătire obligatorie sau opțională a profesorilor 

pentru predarea sau abordarea tematicii educației sexuale în școli. În momentul 

elaborării documentului CE, singurele țări unde educația sexuală era inclusă în 

formarea inițială a profesorilor erau Finlanda, Estonia și Suedia, în timp ce 

Republica Cehă și Franța ofereau instruire în faze ulterioare. 

Argument american: și sub-teme ale educației sexuale, cum ar fi 

consimțământul, ar trebui abordate interdisciplinar 

În SUA, o problemă care se pune acum este abordarea interdisciplinară a unor 

elemente anume din tema-cadru a educației sexuale. Chiar săptămâna aceasta, 

platforma educațională Edutopia a publicat pledoaria unei experte în domeniu, 

Laura McGuire, în favoarea abordării interdisciplinare a subiectului 

“consimțământ”. 

Ea afirmă că, dat fiind stadiul actual al discuțiilor pe această temă, în sistemul 

educațional din SUA, o dificultate anume este depășirea fazei în care problematica 

legată de consimțământ este abordată doar în cadrul educației pentru sănătate. 

“Bineînțeles, consimțământul trebuie să rămână un element central pentru orele de 

sănătate, mai ales elementele legate de educație sexuală, dar, dacă vrem să trecem 

de la subiect la paradigmă, trebuie să extindem spațiul explorat”, afirmă autoarea. 

Ea argumentează că o astfel de tematică poate fi abordată în: 

 Orele de limba engleză sau literatură, pentru că scrisul este o modalitate 

optimă de explorare a unor concepte complexe. 

 

https://www.edutopia.org/article/how-teach-consent-across-curriculum
https://www.edutopia.org/article/how-teach-consent-across-curriculum
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 Orele de științe, de la anatomie la psihologie, pentru că ajută la a înțelege 

probleme precum răspunsul la traumă sau reacțiile trupului sub imperiul 

fricii, de exemplu. 

 Orele de istorie, pentru a putea înțelege mai bine evoluția acestor probleme 

în timp. 

 Orele de cultură civică (inclusiv problematica legislației, situația 

supraviețuitorilor unor acte de violență etc.) 

 Ore de matematică (prin imaginea pe care o furnizează datele statistice 

referitoare la consimțământ, traume, falsă raportare etc.) 

 Orele de educație fizică (asociate cel mai adesea violenței interpersonale în 

liceele americane) 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 De astăzi, Ministerul Finanţelor vinde titluri de stat cu 2,95% şi 3,25% 

dobândă în lei şi 1% în euro 

Tot astăzi începe vânzarea de acţiuni a One United Properties. 

Ministerul Finanţelor a început să vândă astăzi titluri de stat Fidelis pentru 

investitorii Bursei de Valori Bucureşti. 

Oferta va dura până pe 12 iulie şi se va suprapune şi cu vânzarea de acţiuni a One 

United Properties, al cărei sfârşit este programat pe 2 iulie. 

Programul de titluri de stat Fidelis marchează a patra emisiune de stat pe care MFP 

o desfăşoară prin intermediul bursei, urmând să fie structurată în trei tranşe: în lei, 

cu scadenţa în iulie 2022 şi 2,95% dobândă pe an şi alta cu scadenţa în iulie 2023 

şi 3,25% dobândă anuală, iar în euro cu scadenţa în iulie 2023 şi 1% dobândă. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Veşti bune pentru cei care vor să-şi ia o maşină nouă: Bugetul Rabla Plus 

destinat persoanelor fizice a fost suplimentat 

 Administraţia Fondului pentru Mediu a decis suplimentarea cu 20 milioane de lei 

bugetul alocat persoanelor fizice în cadrul Programului Rabla Plus, conform unui 

comunicat recent de pe site-ul AFM. 

Această suplimentare a venit ca urmare a faptului că bugetul alocat persoanelor 

fizice în cadrul Programului Rabla Plus a fost epuizat în 2 luni 

Bugetul alocat iniţial pentru persoanele fizice, în valoare de 200 milioane de lei a 

fost rezervat integral la aproximativ 2 luni de la lansarea programului, 

demonstrând interesul cetăţenilor faţă de autovehiculele electrice, mai prietenoase 

cu mediul înconjurător. 

Pentru Programul Rabla Plus 2021, bugetul este cel mai mare de până acum, 400 

de milioane de lei, dublu faţă de bugetul de anul trecut. 

 În cadrul Programului Rabla Plus, se acordă două tipuri de ecotichete, respectiv 

45.000 de lei pentru maşinile full electrice şi 20.000 de lei pentru maşinile hibrid 

plug-in, dar nu mai mult de 50% din valoarea autoturismului nou. Cei care vor dori 

să renunţe la o maşină veche, poluantă, şi să achiziţioneze un autovehicul electric 

vor beneficia atât de prima de casare acordată prin Programul Rabla Clasic, în 

valoare de 7.500 de lei, cât şi de ecotichetul alocat în cadrul Programului Rabla 

Plus. 

Valabilitatea notei de înscriere în cadrul Programului Rabla Plus a fost extinsă la 

240 de zile de la data emiterii, timp în care beneficiarii vor derula toate procedurile 

specifice de achiziţie a autoturismului nou. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Romgaz a reziliat contractul pentru centrala de 300 de milioane de euro de 

la Iernut 

Producătorul de gaze Romgaz a anunţat că a reziliat contractul de lucrări privind 

construcţia unei centrale termoelectrice de 430 MW, cu ciclu combinat cu turbine  
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cu gaze, încheiat cu asocierea formată din Duro Felguera şi Romelectro, în calitate 

de executant, după mai multe luni în care părţile au prelungit această reziliere, 

transmite News.ro. 

La sfârşitul lunii mai, Romgaz anunţa că până la 2 iunie va încheia împreună cu 

constructorul, asocierea Duro Felguera - Romelectro, un act adiţional, la contractul 

de lucrări, pentru continuarea şi finalizarea lucrărilor. 

”În conformitate cu prevederile Legii nr. 24/2017 şi art. 234 alin. (1), din 

Regulamentul A.S.F. nr. 5/2018, Romgaz informează acţionarii şi investitorii 

asupra faptului că, începând cu data de 17 iunie 2021, contractul de lucrări nr. 

13384/2016, având ca obiect dezvoltarea CTE Iernut, prin construcţia unei centrale 

termoelectrice de 430 MW, cu ciclu combinat cu turbine cu gaze, a încetat prin 

reziliere, motivat de nefinalizarea în termen, de către executant, a lucrărilor de 

construcţii şi punere în funcţiune a obiectivului de investiţii. Rezilierea 

Contractului de lucrări nr. 13384/2016, începând cu data de 17 iunie 2021, a 

intervenit ca urmare a împlinirii termenului de suspendare a notificării de reziliere, 

fără ca părţile să fi ajuns la agreerea unei soluţii care să asigure finalizarea şi 

punerea în funcţiune a obiectivului de investiţii, în termen cât mai scurt posibil”, a 

informat compania. 

Termocentrala pe gaze de la Iernut urma să fie finalizată la sfârşitul anului 2019 și 

să aibă o capacitate instalată de 40 MW, potrivit graficului iniţial. 

Acest anunţ privind rezilierea vine după cinci anunţuri de suspendare a rezilierii, 

fiecare emisă pe o durată de două săptămâni, timp în care părţile au tot încercat să 

găsească o soluţie pentru a finaliza centrala. 

Contractul de 300 de milioane de euro pentru realizarea centralei electrice pe gaze 

de la Iernut, de 430 MW, a fost semnat în urmă cu patru ani cu asocierea formată 

din Duro Felguera şi Romelectro. În cursul anului trecut au apărut neînțelegeri cu 

constructorii, care voiau mai mulți bani, pe motiv că ar fi crescut costurile din 

cauza pandemiei. Însă întârzieri începuseră să apară încă dinainte de pandemie. 
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De altfel, compania spaniolă Duro Felguera a început să aibă și probleme 

financiare mari. Constructorii nu au mai lucrat și astfel s-a ajuns la întârzieri, fiind 

prelungit termenul de finalizare de la trimestru la trimestru. Construcția centralei 

trebuia finalizată în termen de trei ani, conform contractului. 

Centrala de la Iernut, un proiect controversat 

Termenul de finalizare a lucrărilor nu a fost respectat, acesta expirând la data de 26 

decembrie 2020. Inițial, Romgaz nu a mai vrut prelungirea contractului, iar la 

începutul lunii aprilie a trimis notificarea de reziliere a contractului de lucrări. La 

scurt timp după ce a trimis această notificare, Romgaz s-a răzgândit și a suspendat 

rezilierea contractului. 

HotNews.ro a arătat încă de acum patru ani că este un contract controversat. Încă 

din momentul semnării contractului, 31 octombrie 2016, au apărut unele semne de 

întrebare. HotNews.ro a arătat la momentul semnării că Duro Felguera era 

investigată în Spania într-un caz de corupție, care se întindea până în Venezuela. 

Romelectro este o companie abonată la contractele mari cu societăți energetice de 

stat. 

Comisia de evaluare a Romgaz a transmis către HotNews.ro, în 2016 după 

semnarea contractului, că nu a avut cunoștință despre faptul că Duro Felguera este 

investigată în Spania pentru spalare de bani și dare de mită. 

De altfel, și Virgil Popescu, actualul ministru al energiei, a declarat în luna iunie 

anul trecut, într-un interviu pentru HotNews.ro că Duro Felguera are probleme 

financiare, iar contractul a fost de la început prost făcut. "Iernutul se mișcă foarte 

greu, pentru că cei care au făcut contractul l-au făcut cu preț fix, cu o companie 

care acum are dificultăți financiare. Cum au ales acea companie?", a spus 

ministrul. Acesta a mai afirmat atunci că în februarie a mai existat o tentativă de 

renunțare la acești constructori. 

(Sursa: news.ro) 

 

 

 

http://economie.hotnews.ro/stiri-energie-21390132-romelectro-firma-abonata-contracte-mari-societatile-energetice-stat-este-parte-intr-contract-269-milioane-euro-fara-tva-romgaz-pentru-construirea-unei-centrale-gaze.htm
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 Romania si Bulgaria sunt din nou pe ultimul loc in UE in privinta inovarii 

Romania se afla la 35,09% din valoarea medie a indicatorului calculat pentru UE, 

fata de 31% in 2014. Potrivit Comisiei Europene, puncte forte ale Romaniei sunt: 

impactul vanzarilor, digitalizarea si sustenabilitatea mediului. Principalii trei 

indicatori includ exporturile de produse medium si high-tech, rata de penetrare a 

internetului in banda larga si cheltuielile de capital de risc. Cresteri recente ale 

performantelor au fost observate in domeniul co-publicatiilor internationale 

stiintifice, a celor mai citate publicatii, a doctoranzilor straini, a ratei de penetrare a 

internetului in banda larga si a IMM-urilor inovatoare care colaboreaza cu altele. 

 

Comisia a publicat luni Tabloul de bord european privind inovarea 2021, care arata 

ca performantele Europei in materie de inovare continua sa se imbunatateasca in 

intreaga UE. In medie, performanta in materie de inovare a crescut cu 12,5% din 

2014. Se remarca un proces continuu de convergenta in cadrul UE, tarile cu 

performante mai scazute inregistrand o crestere mai rapida decat tarile cu 

performante mai bune si reducand astfel decalajul in materie de inovare. 

 

Conform Tabloului de bord regional privind inovarea 2021, aceasta tendinta se 

aplica inovarii din toate regiunile UE. In peisajul mondial, UE are o performanta 

mai buna decat competitorii sai precum China, Brazilia, Africa de Sud, Rusia si 

India, in timp ce Coreea de Sud, Canada, Australia, Statele Unite si Japonia au un 

avans de performanta fata de UE. Tabloul de bord european privind inovarea din 

acest an se bazeaza pe un cadru revizuit care include noi indicatori privind 

digitalizarea si durabilitatea mediului, aliniind tabloul de bord la prioritatile 

politice din UE. 

 

Pe baza punctajelor obtinute, tarile UE se incadreaza in patru grupe de 

performanta: lideri in materie de inovare, inovatori puternici, inovatori moderati si 

inovatori emergenti. 

 

Suedia continua sa fie liderul UE in materie de inovare, urmata de Finlanda, 

Danemarca si Belgia, cu performante in materie de inovare cu mult peste media 

UE. 

 

https://ziare.com/international/stiri-internationale/papa-francisc-semnal-alarma-migrantii-ue-mediterana-cimitir-europa-1684612
https://ziare.com/economie/stiri-economice/bitcoin-scade-interdictier-china-activitati-minare-sichuan-1686086
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Grupurile de performanta tind sa fie concentrate geografic, liderii in materie de 

inovare si cei mai puternici inovatori situandu-se in vestul si nordul Europei, iar 

majoritatea inovatorilor moderati si emergenti in sudul si estul Europei. 

In medie, performantele in materie de inovare ale UE au crescut cu 12,5 puncte 

procentuale incepand din 2014. Performanta a crescut cel mai mult in Cipru, 

Estonia, Grecia, Italia si Lituania. 

 

Cinci state membre au inregistrat o imbunatatire a performantei de 25 puncte 

procentuale sau chiar mai mult (Cipru, Estonia, Grecia, Italia si Lituania). Patru 

tari membre au inregistrat o imbunatatire a performantei cuprinsa intre 15 si 25 

puncte procentuale (Belgia, Croatia, Finlanda si Suedia). Pentru opt state membre, 

performanta s-a imbunatatit intre 10 si 15 puncte procentuale (Austria, Cehia, 

Germania, Letonia, Malta, Tarile de Jos, Polonia si Spania). Celelalte 10 tari 

membre au inregistrat o imbunatatire a performantei cu pana la zece puncte 

procentuale. 

 

Comparand media UE cu o selectie de concurenti la nivel mondial, tara cea mai 

inovatoare este Coreea de Sud, cu 36% peste scorul UE in 2014 si cu 21% peste 

scorul UE in 2021. UE se situeaza inaintea Chinei, Braziliei, Africii de Sud, Rusiei 

si Indiei in tabloul EIS din acest an, in timp ce Canada, Australia, Statele Unite si 

Japonia au un avans de performanta fata de UE. 

 

Performanta in materie de inovare a crescut, incepand cu 2014, in 225 de regiuni 

din totalul celor 240. De-a lungul timpului, a avut loc un proces de convergenta a 

performantelor regionale, manifestandu-se diferente de performanta tot mai mici 

intre regiuni. 

 

Cea mai inovatoare regiune din Europa este Stockholm (Suedia), urmata de Etela-

Suomi (Finlanda) si de Oberbayern (Germania). Hovedstaden (Danemarca) ocupa 

locul al patrulea, iar Zurich (Elvetia) ocupa locul al cincilea. 

 

"Inovatiile europene precum tehnologiile care stau la baza noilor vaccinuri 

impotriva COVID-19 au fost esentiale pentru combaterea si depasirea actualei 

pandemii.  
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Imbunatatirea performantelor in materie de inovare ale UE este un semnal foarte 

pozitiv. Investitiile in inovare inseamna investitii in capacitatea noastra de a ne afla 

in avangarda tehnologica pentru o economie si o societate durabile, digitale si 

reziliente", a afirmat Thierry Breton, comisarul pentru piata interna. 

 

La randul sau, Mariya Gabriel, comisarul pentru inovare, cercetare, cultura, 

educatie si tineret, a declarat: "Angajamentul Europei fata de inovare este 

demonstrat de imbunatatirea continua a performantelor sale in materie de inovare. 

Toate statele membre si regiunile investesc mai mult in inovare, iar decalajul in 

materie de inovare din UE este in scadere. In sprijinul capacitatii de inovare a 

Europei, Orizont Europa va promova excelenta si va sprijini cercetatorii si 

inovatorii de varf sa impulsioneze schimbarile sistemice necesare pentru a asigura 

o Europa verde, sanatoasa si rezilienta". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Depozitarul Central distribuie dividende pentru Bursa de Valori Bucureşti, 

Impact Developer & Contractor şi Fondul Proprietatea 

Depozitarul Central va distribui, începând de marţi, 22 iunie 2021, dividende 

pentru acţionarii Bursei de Valori Bucureşti (BVB), Impact Developer & 

Contractor şi Fondul Proprietatea. 

 

Pentru BVB, valoarea dividendului brut pe acţiune este de 1,0672 lei, iar acţionarii 

care beneficiază de dividende sunt cei înregistraţi în registrul acţionarilor 

emitentului, la data de 10 iunie 2021. 

 

Acţionarii care sunt clienţi ai unui Participant la sistemul de compensare-decontare 

şi registru al Depozitarului Central îşi pot încasa dividendele prin intermediul 

acestuia. Pentru acţionarii care nu au cont deschis la un participant al sistemului 

RoClear, plata se face astfel: prin transfer bancar, în baza solicitărilor transmise de 

acţionari; în numerar, la ghişeele bancare ale BRD Groupe Societe Generale din 

întreaga ţară. 
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De asemenea, Depozitarul Central distribuie, începând cu data de 22 iunie 2021, 

sumele de bani aferente cuponului nr. 7 pentru obligaţiunile emise de Impact 

Developer & Contractor. (simbol IMP22E). Valoarea dobânzii aferente fiecărei 

obligaţiuni este de 144,144 euro. 

 

Obligatarii care beneficiază de sumele de bani sunt cei înregistraţi în registrul 

obligatarilor emitentului, la data de 28 mai 2021. 

 

Obligatarii îşi pot încasa sumele de bani aferente cuponului nr. 7 în conturile de 

fonduri dedicate ale Participanţilor la sistemul Depozitarului Central, deschise pe 

platforma T2S. 

 

Totodată, Depozitarul Central distribuie, în perioada 22 iunie 2021 - 22 iunie 2024, 

dividende pentru acţionarii Fondul Proprietatea SA (simbol FP). Valoarea 

dividendului brut pe acţiune este de 0,072 lei. 

 

Acţionarii care beneficiază de dividende sunt cei înregistraţi în registrul 

acţionarilor emitentului, la data de 28 mai 2021. 

 

Acţionarii care sunt clienţi ai unui Participant la sistemul de compensare-decontare 

şi registru al Depozitarului Central îşi pot încasa dividendele prin intermediul 

acestuia. 

 

Pentru acţionarii care nu au cont deschis la un participant al sistemului RoClear, 

plata se face astfel: prin transfer bancar, în baza solicitărilor transmise de acţionari; 

în numerar, la ghişeele bancare ale BRD Groupe Societe Generale din întreaga 

ţară. 

 

Începând cu anul 2015, ca urmare a modificării cadrului de reglementare aplicabil 

distribuirii dividendelor şi a oricăror alte sume cuvenite deţinătorilor de valori 

mobiliare, distribuirea dividendelor se efectuează prin intermediul Depozitarului 

Central şi al participanţilor la sistemul de compensare decontare şi registru.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Acord România – Filipine pentru angajarea mai multor muncitori filipinezi 

Piața filipineză a muncii continuă să se extindă în Europa după ce un oficial 

guvernamental din Filipine, Silvestre Bello III, și însărcinatul cu afaceri al 

ambasadei române au semnat un memorandum de înțelegere pentru angajarea mai 

multor muncitori filipinezi în România, potrivit publicației locale Sunstar, preulate 

de Rador. 

În România lucrează acum doar 1.500 de muncitori filipinezi, majoritatea în firme 

din domeniile sănătății, siguranței și transporturilor. 

Ambasadorul României a declarat că țara sa are o piață competitivă a muncii, 

deoarece în România vin să muncească emigranți din mai multe țări asiatice, între 

care Vietnam, Nepal și India. 

Memorandumul reprezintă deopotrivă un cadru de lucru și un punct de pornire 

pentru colaborarea dintre guvernele român și filipinez, pentru a se asigura că 

filipinezii vor fi protejați în România. 

România este a șaptea țară europeană care încheie un acord bilateral cu Filipine în 

domeniul muncii, pe lângă Regatul Unit, Germania, Cehia, Elveția, Italia și 

Spania.  

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Comisia Europeană a SEMNAT: Companiile din sectorul cultural 

indepedent din București primesc BANI 

Comisia Europeană a aprobat luni o schemă de ajutor în valoare de 610.000 euro 

(aproximativ trei milioane de lei) lansată de autorităţile române pentru sprijinirea 

companiilor active în sectorul cultural independent din Bucureşti, în contextul 

crizei provocate de pandemia de COVID-19, informează un comunicat de presă al 

Executivului comunitar, conform Agerpres. 

Măsura a fost aprobată conform Cadrului temporar privind ajutorul de stat. 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/comisia-europeana_2302.html
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Conform schemei, ajutorul va lua forma subvenţiilor directe. Scopul schemei este 

de a atenua lipsa lichidităţilor cu care se confrunta beneficiarii, din cauza măsurilor 

restrictive pe care Guvernul român a trebuit să le pună în aplicare pentru a limita 

răspândirea virusului. 

Sprijinul public va acoperi anumite costuri suportate de beneficiari în perioada 

august - decembrie 2020: cheltuieli de închiriere pentru sediul central / biroul 

operaţional, până la o sumă maximă de 4.020 euro (20.000 lei) pe lună; cheltuieli 

cu utilităţile publice (căldură, electricitate, apă, canalizare, deşeuri, gaze naturale); 

salarii şi contribuţii pentru maximum trei angajaţi, plafonate la salariul minim 

lunar naţional. 

Comisia a constatat că schema românească este în conformitate cu condiţiile 

stabilite în Cadrul temporar privind ajutorul de stat: sprijinul nu va depăşi 1,8 

milioane de euro per beneficiar, iar ajutorul va fi acordat cel târziu până la 31 

decembrie 2021. 

Executivul comunitar a concluzionat că măsura este necesară, adecvată şi 

proporţională pentru a remedia perturbările grave în economia unui stat membru, 

în conformitate cu articolul 107 alineatul (3) litera (b) din Tratatul privind 

funcţionarea Uniunii Europene (TFEU) şi condiţiile Cadrului temporar. Pe această 

bază, Comisia a aprobat măsura conform normelor UE privind ajutoarele de stat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Banca Centrală Europeană va lansa un euro digital în viitorul apropiat: 

Oamenii au încrederea în instituție 

Confidențialitatea într-un euro digital este un subiect important pentru europeni, la 

fel ca preocupările legate de securitate și interoperabilitate. 

Banca Centrală Europeană (BCE) este mai potrivită decât companiile private 

pentru a proteja confidențialitatea utilizatorilor pentru o eventuală adoptare a unui 

euro digital, potrivit unui membru al consiliului executiv. 
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Într-un interviu acordat publicației Financial Times din 14 iunie și publicat 

duminică, Fabio Panetta a declarat că instituția sa nu are niciun interes comercial în 

stocarea, gestionarea sau generarea de bani a datelor utilizatorilor. 

Problema privind confidențialitatea într-un euro digital este un subiect important 

pentru europeni, la fel ca și preocupările de securitate, potrivit unui sondaj recent al 

BCE. 

„Dacă banca centrală se implică în plăți digitale, confidențialitatea va fi mai bine 

protejată”, a spus Panetta. „Nu suntem ca niște companii private.” 

Bancherul a mai spus că oamenii se simt mai în siguranță atunci când informațiile 

lor sunt tratate de o instituție publică, adăugând că banca va face o treabă mai 

bună. 

„Există multe modalități prin care putem proteja datele confidențiale permițând în 

același timp controalele prevăzute de lege pentru a evita tranzacțiile ilicite, cum ar 

fi cele legate de spălarea banilor, finanțarea terorismului sau evaziunea fiscală, a 

spus Panetta. 

Întrebat dacă a perceput o amenințare din partea criptomonedelor sau a altor 

monede digitale ale băncii centrale, executivul a spus că există o „potențială 

amenințare” externă, inclusiv emiterea unei monede stabilă care ar putea schimba 

modul în care oamenii văd instrumentele digitale. 

„Cred că aceasta este o schimbare fundamentală a modului în care vor funcționa 

plățile în viitor, atât pentru sistemul financiar, cât și pentru societate în general”, a 

spus Panetta. „Generează un interes imens.” 

Președintele BCE, Christine Lagarde, a declarat că un euro digital va fi lansat 

probabil la mijlocul acestui deceniu, în timp ce experimentele au început, 

conform coindesk.com. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

https://www.coindesk.com/euro-central-bank-digital-currency-privacy-panetta
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 Autoritățile UE pentru protecția datelor recomandă Comisiei Europene să 

interzică folosirea tehnologiilor de recunoaștere facială în spațiile publice: 

”Utilizarea lor înseamnă sfârșitul anonimatului în public”. 

Autoritatea Europeană pentru Protecția Datelor și Comitetul European dedicat 

(care coordonează activitatea autorităților naționale) au propus interzicerea 

generală pentru orice tip de tehnologie bazată pe inteligență artificială (AI) care să 

permită recunoașterea caracteristicilor umane, în locurile publice. 

“Aplicații precum recunoașterea facială în public încalcă drepturile fundamentale 

și libertățile umane”, au transmis președinții celor două autorități într-o 

comunicare comună. Punctul de vedere va servi proiectului de lege în privința AI 

al Comisiei Europene. Îndrumarea nu are caracter obligatoriu. 

Experții recomandă, de asemenea, ca nici alte tehnologii de recunoaștere a datelor 

biometrice, cum ar fi amprentele, vocea, ADN-ul sau urmărirea unor 

comportamente, să fie aduse în spațiile publice. De asemenea, au cerut și 

extinderea interdicției pentru aplicațiile care pretind că identifică emoțiile, în 

spațiul privat. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Consiliul Afaceri Generale al UE din 22 iunie 2021 

Consiliul Afaceri Generale al Uniunii Europene (UE) se reuneşte la Luxemburg, la 

22 iunie 2021, pentru a discuta despre extinderea Uniunii şi despre Conferinţa 

privind viitorul Europei, dar şi pentru a pregăti lucrările Consiliului European din 

24-25 iunie, scrie site-ul https://www.consilium.europa.eu/. 

 

Cu privire la extinderea Uniunii, Serbia, Muntenegru şi Turcia au în prezent 

statutul de ţări cu negocieri de aderare iniţiate: din ianuarie 2014, iunie 2012, 

respectiv octombrie 2005. Albania (din 2014) şi Republica Macedonia de Nord 

(din 2005) sunt ţări candidate cu decizii de deschidere a negocierilor de aderare. La 

24 martie 2020, miniştrii afacerilor europene şi-au dat acordul politic 

pentru deschiderea negocierilor de aderare pentru cele două ţări.  

https://www.consilium.europa.eu/
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La 25 martie, concluziile privind extinderea şi procesul de stabilizare şi de asociere 

au fost adoptate în mod oficial prin procedură scrisă. Bosnia şi Herţegovina are o 

cerere de aderare depusă în februarie 2016, în timp ce Kosovo are încheiat un 

acord de stabilizare şi de asociere, care a intrat în vigoare în aprilie 2016. Ambele 

au statut de ţări potenţial candidate, conform site-ului Consiliului. 

 

În ceea ce priveşte Conferinţa privind viitorul Europei, la reuniunea anterioară, din 

11 mai, miniştrii afacerilor europene au fost informaţi de către preşedinţie cu 

privire la situaţia actuală a Conferinţei privind viitorul Europei şi etapele 

următoare, în urma evenimentului de inaugurare oficială care a avut loc la 9 mai, la 

Strasbourg. Conferinţa privind viitorul Europei este o iniţiativă comună a 

Parlamentului European, a Consiliului şi a Comisiei de a-i asculta pe cetăţenii 

europeni pentru ca aceştia să aibă un cuvânt de spus cu privire la viitorul Europei, 

prin intermediul unei serii de dezbateri şi discuţii conduse de cetăţeni. În acest 

scop, o platformă digitală, precum şi evenimente europene, naţionale, regionale şi 

locale privind provocările şi priorităţile Europei vor permite oamenilor din întreaga 

Europă să îşi împărtăşească ideile şi să contribuie astfel la formularea de politici 

publice europene. Se preconizează că, până în primăvara anului 2022, conferinţa 

îşi va prezenta concluziile. 

 

La 26 mai 2021, Comitetul executiv al Conferinţei a aprobat calendarul reuniunilor 

plenare şi al grupurilor de dezbatere ale cetăţenilor europeni. Sesiunea plenară 

inaugurală a conferinţei va avea loc la 19 iunie 2021, la Strasbourg. Unii 

participanţi vor fi prezenţi fizic, iar alţii se vor alătura de la distanţă, în deplină 

conformitate cu situaţia sanitară. Primul eveniment destinat cetăţenilor va avea loc 

cu două zile mai devreme, tot în format hibrid, aminteşte site-ul Consiliului 

Uniunii Europene. 

 

Nu în ultimul rând, miniştrii afacerilor europene vor pregăti următorul Consiliu 

European care va avea loc în zilele de 24 şi 25 iunie 2021 şi în cadrul căruia se vor 

discuta teme precum COVID-19, redresarea economică, migraţie şi relaţiile 

externe (inclusiv relaţiile cu Turcia şi Rusia). 

 

*** 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 iunie 2021 26 

 

Anterioara reuniune a Consiliului Afaceri Generale (CAG) s-a desfăşurat la 11 

mai, la Bruxelles, coordonarea UE privind COVID-19, conferinţa privind viitorul 

Europei sau Consiliul European din 24-25 mai, fiind subiectele aflate pe ordinea de 

zi, conform https://www.consilium.europa.eu/. 

 

*** 

Consiliul Afaceri Generale (CAG) este una dintre cele zece formaţiuni ale 

Consiliului UE, care pregăteşte reuniunile Consiliului European şi urmăreşte 

rezultatele acestora, dar, în acelaşi timp, este responsabil şi de o serie de domenii 

de politică transsectorială. Politicile transsectoriale de care se ocupă CAG sunt 

extinderea UE şi negocierile de aderare, adoptarea cadrului financiar multianual 

(planul bugetar pe 7 ani al UE), politica de coeziune, organizarea instituţională a 

UE. CAG se ocupă, de asemenea, de orice alt dosar pe care i-l încredinţează 

Consiliul European. Consiliul Afaceri Generale este alcătuit, în principal, din 

miniştrii afacerilor europene ai tuturor statelor membre ale UE. La reuniuni este 

reprezentată şi CE prin comisarul care răspunde de relaţiile interinstituţionale, în 

funcţie de subiectul dezbătut. 

 

Consiliul UE exercită, împreună cu PE, funcţiile legislativă şi bugetară, fiind 

compus din câte un reprezentant la nivel ministerial al fiecărui stat membru, 

potrivit art. 16 din Tratatul Uniunii Europene, vizitat pe https://eur-

lex.europa.eu/.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Uniunea Europeană instituie noi sancţiuni care taie Belarusului importante 

surse de venit, în încercarea de a-l determina pe Lukaşenko să cedeze puterea 

Uniunea Europeană a decis luni să taie importante surse de venit regimului din 

Belarus, pentru a sancţiona demersul acestuia de a redirecţiona către Minsk, luna 

trecută, un avion de linie în care se afla jurnalistul opozant Roman Protasevici, 

arestat apoi pe aeroport, relatează AFP. Prin această nouă serie de sancţiuni, liderii 

UE speră să-l determine pe preşedintele Aleksandr Lukaşenko să cedeze puterea. 

https://www.consilium.europa.eu/
https://eur-lex.europa.eu/homepage.html
https://eur-lex.europa.eu/homepage.html
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Decizia a fost aprobată în unanimitate de miniştrii de externe din statele UE 

participanţi la reuniunea Consiliului UE Afaceri Externe, desfăşurată la 

Luxemburg. 

"Aceasta nu se întâmplă în fiecare zi, dar (acum) UE este pe aceeaşi linie", a 

declarat ministrul de externe luxemburghez, Jean Asselborn. 

El a spus că este vorba despre sancţiuni care vizează şapte sectoare economice - 

începând de la arme şi până la tutun sau îngrăşăminte, adică potasiu, un important 

produs de export pentru Belarus. 

"Sunt măsuri care vor afecta masiv Belarusul şi veniturile acestui stat, aşadar şi 

fondurile de care depind Lukaşenko şi regimul său", a spus la rândul său ministrul 

de externe german Heiko Maas. 

Miniştrii de externe din statele UE au discutat mai întâi cu opozanta belarusă aflată 

în exil Svetlana Tihanovskaia, apoi au început reuniunea Consiliului UE Afaceri 

Externe, la care au aprobat adăugarea a 78 de nume şi 8 entităţi pe lista 

responsabililor belaruşi sancţionaţi pentru reprimarea opoziţiei. 

UE va sista astfel importurile anumitor tipuri de potasiu şi de produse petroliere 

din Belarus, printre care şi motorina. Noile sancţiuni au şi o componentă 

financiară, fiind interzise orice împrumuturi sau vânzarea unor anumite produse 

financiare către bănci sau alte instituţii financiare publice belaruse. 

De asemenea, va fi consolidat embargoul european asupra armelor, pentru a 

include aici şi armele de vânătoare şi de sport, precum şi interzicerea vânzării către 

Belarus a produselor cu dublă întrebuinţare (civilă şi militară) şi a echipamentelor 

de supraveghere. 

Prin această nouă serie de sancţiuni, liderii UE speră să-l determine pe preşedintele 

Aleksandr Lukaşenko să cedeze şi să părăsească puterea. 

Sancţiunile "sunt un mijloc de a face presiune asupra guvernului din Belarus şi ele 

vor face rău", a spus şeful diplomaţiei europene, Josep Borrell, în timp ce opozanta 

Tihanovskaia crede că aceste măsuri "pot contribui la încetarea violenţei şi 

eliberarea oamenilor". 
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Totuşi, sancţiunile instituite până în prezent, care vizează 88 de membri ai 

regimului, inclusiv pe Lukaşenko, nu au avut nicidecum un asemenea efect, 

reprimarea opoziţiei belaruse accentându-se.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 UE a prelungit un an sancțiunile la adresa Rusiei pentru anexarea ilegală a 

Crimeei 

Consiliul UE (format din reprezentanții statelor membre) a reînnoit luni pentru un 

an sancțiunile introduse în 2014 ca răspuns la anexarea ilegală a Crimeei și a 

Sevastopolului de către Federația Rusă, potrivit unui comunicat al instituției. 

Măsurile restrictive în vigoare vizează interzicerea importurilor de produse 

originare din Crimeea sau Sevastopol în UE, precum și investițiile în infrastructură 

sau financiare și serviciile de turism în Crimeea sau Sevastopol. Exporturile de 

anumite bunuri și tehnologii către societăți din Crimeea sau destinate utilizării în 

Crimeea în sectoarele transporturilor, telecomunicațiilor și energiei sau pentru 

prospectarea, explorarea și producția de petrol, gaze și resurse minerale sunt, de 

asemenea, supuse restricțiilor UE. 

UE nu recunoaște anexarea ilegală a Crimeei și a Sevastopolului de către Federația 

Rusă și continuă să condamne această încălcare a dreptului internațional. 

Sancțiunile au fost introduse pentru prima dată în iunie 2014, ca răspuns la 

încercările de a submina în mod deliberat integritatea teritorială a Ucrainei și de a 

destabiliza țara. Alte măsuri ale UE instituite ca răspuns la criza din Ucraina includ 

sancțiuni economice care vizează sectoare specifice ale economiei ruse și măsuri 

restrictive individuale. 

De remarcat că în interiorul UE există mai multe curente de opinie legate de 

sancțiuni: în timp ce unele state și organizații de afaceri cer ridicarea sau îndulcirea 

lor, alte state membre cer pedepse cu caracter politic și economic mult mai dure. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 


